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Na kennisneming van de memorie van antwoord bestond er bij de
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1. Algemene opmerkingen

De leden van de CDA-fractie wilden in dit nader voorlopig verslag naar
aanleiding van de memorie van antwoord nog op een aantal zaken terug–
komen, omdat deze leden de argumentatie of onvoldoende of onduidelijk
vonden en een nadere toelichting gewenst achtten.

Hoewel dit nader voorlopig verslag gericht is op de Herinrichting van
de Algemene bijstandswet, konden de leden van de CDA-fractie niet
helemaal voorkomen, dat de wijzigingen zoals aangekondigd bij de
voorjaarsnota, haar opmerkingen enigszins beïnvloed hadden.

Wel wilden deze leden voor alle duidelijkheid opmerken dat hun
eindoordeel over de voorstellen uiteindelijk pas gegeven kan worden als
deze voorgestelde wijzigingen geïntegreerd zijn in het wetsvoorstel
Herinrichting ABW.

De leden van de CDA-fractie hadden vragen gesteld over een
mogelijke integratie van de IOAW en IOAZ in de ABW met behoud van
de grotere vermogensvrijlating. Uit de antwoorden kon niet worden
opgemaakt of dit volgens de regering een begaanbare weg is of niet.
Graag zagen deze leden alsnog een inhoudelijke reactie.

De leden van de PvdA-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van de memorie van antwoord. Hoewel de door hen gedane
suggesties niet alle op de volledige en enthousiaste steun van de
regering konden rekenen dankten deze leden de regering voor de vaak
uitvoerige reacties op de door hen gestelde vragen, gemaakte opmer–
kingen en gedane suggesties.

Vervolgens legden de leden van de PvdA-fractie er nog eens de nadruk
op dat zij eerst na grondige bestudering van de rapporten van de
commissie-Van der Zwan en de subcommissie Bijstand zich een definitief
oordeel kunnen vormen over verdere wetsbehandeling, zodat dit verslag
uitsluitend als een nader voorlopig verslag beschouwd diende te worden.

Alvorens nader in te gaan op de diverse onderdelen van de memorie
van antwoord en op de nieuwe relevante ontwikkelingen die zich sinds
het verschijnen ervan hebben voorgedaan, wilden de leden van de
PvdA-fractie nog graag kort hun visie op de herinrichting van de
Algemene bijstandswet uiteenzetten. Zij achtten dit van belang gelet op
de functie van de bijstandswet als sluitstuk van het sociale zekerheids–
stelsel en gelet op de fundamentele discussies die de laatste jaren
gaande zijn over de verdere ontwikkeling van het stelsel.

De leden van de PvdA-fractie zien het sociale zekerheidsstelsel als een
buitengewoon belangrijke en pas na lange sociale strijd bereikte verwor–
venheid. Een verworvenheid voor het individu, maar evenzeer voor de
samenleving ais geheel. Wijzigingen in dat stelsel dienen daarom te zijn
gericht op het behoud en op het verbeteren van dat stelsel. Dat betekent
aanpassing aan nieuwe maatschappelijke feiten; het vereist evenzeer
aanpassingen waar die nodig zijn gebleken uit de praktijk van de
uitvoering.

De nieuwe ontwikkelingen waarop de leden van de PvdA-fractie
doelden zijn de veranderde opvattingen over de positie van vrouwen en
mannen ten opzichte van elkaar, over leefeenheden, over de zorg voor
kinderen en over de combinatie van opvoeding van kinderen en
deelname aan betaalde arbeid. Ook de veranderde houding van burgers
ten opzichte van overheid en overheidsregelingen vraagt om herziening
van de regelgeving. De toegenomen internationale concurrentie, de
ontgroening en de vergrijzing van de bevolking met hun gevolgen voor de
arbeidsmarkt en voor de verhouding tussen werkenden en uitkeringsge–
rechtigden maken het gewenst dat het sociale zekerheidsstelsel de
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deelname aan betaalde arbeid niet alleen in sterkere mate stimuleert,
maar ook daadwerkelijk mogelijk maakt. Tot slot, maar zeker niet in het
minst, dient het sociale zekerheidsstelsel, terwille van de maatschap–
pelijke acceptatie en dus van het functioneren van het stelsel, zo helder
mogelijk te zijn.

Voor de bijstandswet, zo stelden de leden van de PvdA-fractie gelden
nog twee aanvullende factoren.

Ten eerste is het niet goed doenlijk en bovendien ongewenst gebleken
om vanuit een strakke centrale regie de bijstandsverlening uniform en
gedetailleerd voor het gehele land te regelen. Juist de bijstandswet
vereist, als sluitstuk van het sociale zekerheidsstelsel, een individuele en
zonodig langdurige benadering binnen de lokale kaders. De leden van de
PvdA-fractie verwezen voor wat betreft dit onderdeel naar hun
voorstellen voor bijstandsverlenmg op basis van een contract tussen
gemeentelijke sociale dienst en cliënt.

De tweede factor betreft de beleidsmatige en financiële verhouding
tussen rijksoverheid en de gemeenten. Het is de overtuiging van de
fractie van de Partij van de Arbeid dat een adequate uitvoering van de
bijstandswet een grotere inhoudelijke verantwoordelijkheid van de
gemeenten veronderstelt. De daarbij passende financiële verantwoorde–
lijkheidsverdeling kan niet anders dan een afgeleide zijn van de beleidsin–
houdelijke verhouding.

Eén en andermaal wensten de leden van de PvdA-fractie te
benadrukken dat wat hen betreft bij de herinrichting van de Algemene
Bijstandswet de hoogte van het sociaal minimum niet in het geding is.
De herinrichting dient zich in hun opvatting te richten op terugdringing
van het aantal uitkeringsgerechtigden, niet op verlaging van de uitkering.
Terugdringing van de noodzaak tot bijstandsverlening (te denken is
bijvoorbeeld aan jeugdwerkgarantieplaatsen, aan terugkeerplannen voor
individuele bijstandsgerechtigden) én terugdringing van oneigenlijk
gebruik en misbruik zijn maatregelen die nu primair de aandacht
verdienen.

Behoud van het sociaal minimum, zo mag uit de voorgaande passage
al blijken, behoeft niet noodzakelijkerwijs een uitsluitende njksverant–
woordelijkheid te zijn. Ook een model met een gedeelde verantwoorde–
lijkheid van rijk en gemeente is op zijn merites te bezien. Zo is denkbaar
dat een deel van de uitkering wordt betaald door de rijksoverheid waarbij
de gemeentelijke overheid de taak krijgt dit op grond van de feitelijke
leefsituatie (alleenstaande, alleenstaande ouder, paar) aan te vullen tot
het sociaal minimum voor de leefeenheid in kwestie. Eén en ander zou
zijn neerslag kunnen krijgen in de rijksvergoedingsregeling voor de
gemeentelijke kosten van bijstandsverlening.

Een dergelijk model, of andere varianten, betreffen echter de verdeling
van taken en verantwoordelijkheden, niet de hoogte van het sociaal
minimum.

Vanuit deze samenhangende visie wilden de leden van de PvdA-fractie
hun inbreng leveren voor dit nader voorlopig verslag.

De bijstandswet, zo vervolgden de leden van de PvdA-fractie, heeft
twee belangrijke functies. Ten eerste de waarborgfunctie: voorkomen dat
een leefeenheid niet kan beschikken over voldoende middelen voor het
bestaan. De tweede functie betreft de begeleiding naar zelfstandige
inkomensverwerving, gewoonlijk via arbeid.

Hoewel beide functies voortdurend aan de orde zijn, varieert (naar
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persoon, naar moment) de mate waarin de tweede functie zinvol kan
worden uitgeoefend. Op dit punt verwezen de leden van de fractie van
de Partij van de Arbeid naar hun inbreng in het voorlopig verslag, waarin
zij een mogelijk onderscheid hadden aangeduid tussen bijstandsgerech–
tigden: zij die gedurende een aantal jaren niet volledig in het eigen
inkomen zullen kunnen voorzien, zij bij wie dat slechts kortdurend het
geval is en zij die naar verwachting langdung van de bijstand afhankelijk
zullen zijn. De leden van de PvdA-fractie onderschreven de reactie van de
regering dat een dergelijk onderscheid niet moet leiden tot verstarring.
Toch is met die reactie de zaak naar hun mening nog niet afgedaan. Het
intrekken van de RWW, waardoor de categorie RWW-gerechtigden
geheel opgaat in de categorie ABW-sec versterkt een tendens die al
langer gaande is. De tendens namelijk dat de ABW een werkloosheidsre–
geling lijkt te worden voor degenen die geen recht kunnen doen gelden
op een (andere) werkloosheidsregeling. De ABW is daarvoor echter niet
bedoeld, het is een laatste toevlucht.

De drie te onderscheiden categorieën bijstandsgerechtigden nemen
wat dit betreft een verschillende positie in. En waar sprake is van
verschillende posities, zo vervolgden zij, is er aanleiding de vraag te
stellen of een gelijke benadering dan wel zo voor de hand ligt.

In lijn daarmee stelden de leden van de PvdA-fractie de plaats van de
IOAZ en de IOAW ten opzichte van de ABW nogmaals aan de orde. In
het voorlopig verslag hadden zij zich voorstanders betoond van integratie
van de IOAW en de IOAZ in de ABW, omdat zij voorstander waren en zijn
van een betekenisvolle vereenvoudiging van regelgeving door een
aanmerkelijk deel van de verschilpunten weg te nemen tussen IOAW en
IOAZ enerzijds en de ABW anderzijds. Zij nodigden de regering uit
daaromtrent nadere voorstellen te ontwikkelen. Daarbij hadden zij enige
opmerkingen gemaakt over de speciale rechten van betrokkenen met als
voorbeeld de vermogensvrijlating.

Met nadruk werd er door de leden van de PvdA-fractie op gewezen dat
zij deze specifieke rechten niet wensten aan te tasten. Deze leden
vroegen de regering nogmaals op dit vraagstuk in te gaan.

Met betrekking tot het beleid gericht op versterking van de activerende
werking van de sociale zekerheid zijn, zo begrepen de leden behorende
tot de fractie van de Partij van de Arbeid de regering, nieuwe ontwikke–
lingen voorzienbaar. Zij verzochten de regering één en ander nader uit te
werken.

Als de aan het woord zijnde leden het goed hadden begrepen, dan was
de regering bereid op korte termijn experimenten te ontwikkelen met
betrekking tot decentrale uitvoering en verantwoordelijkheid van de
ABW. Met name had de regering dit toegezegd bij de behandeling van
de begroting voor het jaar 1993, zo vervolgden deze leden. Zij vroegen
hoever het met deze ontwikkeling is.

Is er al contact geweest met bijvoorbeeld BON-regio's en/of
gemeenten, en zo ja, is er bestuurlijke belangstelling voor genoemde
experimenten?

De leden van de PvdA-fractie onderschreven de opvatting van de
regering over het belang van het concept sociale vernieuwing voor de
terugdringing van de verkokering door een meer samenhangende
benadering op lokaal niveau. Het ging deze leden echter te ver om de
verbeterde samenwerking met de arbeidsvoorziening in RBA-verband als
voorbeeld van dit succesvolle beleid te noemen. Als ergens reden tot
ongerustheid is, is het de samenwerking tussen de gemeente in casu de
Sociale Dienst - en het RBA - in casu het Arbeidsbureau –. De aan het
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woord zijnde leden vonden dit nader verslag een geschikt moment om de
regering te vragen hen per RBA-regio nader in te lichten over de samen–
werking tussen RBA en gemeenten. Zij vroegen daarbij de nadruk te
leggen op de maatregelen ter verbetering - versterking - van de arbeids–
marktpositie van het cliëntenbestand van de Sociale Dienst.

De leden van de PvdA-fractie vonden de beantwoording van de vragen
van Groen Links over het gemeentelijk inkomensbeleid in relatie tot de -
gemeentelijke - heffingen en het kwijtscheldingsbeleid te mager en deels
achterhaald. Als voorbeeld gaven de aan het woord zijnde leden het
plaatselijke - of regionale - milieubeleid. Op dit beleidsterrein worden
terecht grote investeringen gedaan. Goed milieubeleid kan huns inziens
in gevaar worden gebracht doordat de daaruit voortvloeiende lasten niet
of slechts voor een zeer klein gedeelte mogen worden kwijtgescholden.

Overigens wezen de leden van de PvdA-fractie er op dat het gemeen–
telijke– of regionale milieubeleid, gezien vanuit het perspectief van de
koopkracht van uitkeringsgerechtigden, leidt tot grote plaatselijke
verschillen. In deze zin is het een gotspé om over de op rijksniveau tot
stand gebrachte rechtsgelijkheid tussen bijstandontvangers te spreken.

De leden van de VVD-fractie maakten kenbaar hun bijdrage aan het
nader voorlopig beslag beperkt te willen houden. Er waren daarvoor naar
hun mening de volgende redenen.

Zoals is aangekondigd in de brief van de Staatssecretaris van Sociale
Zaken en Werkgelegenheid d.d. 21 april jl. (22 545 nr. 9) is de regering
voornemens om op een aantal belangrijke onderdelen van het
wetsvoorstel met ingrijpende wijzigingsvoorstellen te komen. Bij het
debat over die brief, bij de behandeling van de Voorjaarsnota op 6 mei
jl., is aangekondigd dat dit zal geschieden bij een of meer nota's van
wijziging. Gezien het belang en de omvang van de aangekondigde
aanpassingen is het naar de mening van deze leden van belang de
inhoud ervan, alsmede de bijbehorende toelichting, te kennen alvorens
nader op het thans voorliggende wetsvoorstel te reageren.

De leden van de VVD-fractie hadden in het voorlopig verslag als
belangrijke elementen onder andere de volgende aspecten aan de orde
gesteld: de normstructuur en de –bedragen; de financiële verhouding
Rijk-gemeente; de leeftijdsdifferentiatie; het toezicht en beleidsplannen
en de verdere vereenvoudiging van de regelgeving. Van de zijde van de
regering is in de memorie van antwoord niet steeds in positieve zin
gereageerd op die bijdrage. Omdat het kabinetsstandpunt dienaan–
gaande, getuige de hiervoor reeds genoemde brief van 21 april, is
gewijzigd, is er, in afwachting van de betreffende nadere voorstellen,
geen reden om thans in een nader voorlopig verslag ten aanzien van
deze aspecten te reageren.

De aan het woord zijnde leden hadden overwogen, of het dan
opportuun was een bijdrage te leveren ten aanzien van de andere onder–
werpen, welke door hen aan de orde waren gesteld in het voorlopig
verslag en waarop door de regering is gereageerd in de memorie van
antwoord. Na ampele overweging hadden zij besloten dat niet te doen
omdat daarmee naar hun inzicht de samenhang, zowel voor wat betreft
de inhoud als de behandeling niet gediend zou zijn. Het was naar de
mening van de leden van de VVD-fractie beter, bij voorkeur spoedig, het
oorspronkelijke wetsvoorstel, de daarop aangekondigde wijzigingen en de
dan nog van toepassing zijnde reacties van de regering in de memorie
van antwoord in beschouwing te nemen en te komen tot een integrale,
samenhangende reactie. Zij sloten daarmee aan bij de in de genoemde
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brief van 21 april ook door de regering nadrukkelijke bepleite samenhan–
gende behandeling.

De leden van de VVD-fractie maakten van deze gelegenheid wel
gebruik om de regering nog de volgende vragen voor te leggen. Mogen
naast de in april aangekondigde beleidswijzigingen nog andere
wijzigingen in het voorgestane beleid met betrekking tot dit wetsvoorstel
worden verwacht? En hoe zal worden omgegaan met de uitkomsten van
de thans lopende onderzoeken met betrekking tot de bijstand?

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennis
genomen van de memorie van antwoord en de verkregen antwoorden op
door hen gestelde vragen. Zij hadden op zich enige reserves tegen het op
dit moment uitbrengen van een nader voorlopig verslag. De discussie
over de Herinrichting van de ABW is inmiddels in een veel bredere
context komen te staan dan ten tijde van het uitbrengen van de memorie
van antwoord (24 november 1992) het geval was. Zoals bekend heeft de
Kamer inmiddels besloten tot het instellen van een subcommissie
Bijstand en heeft ook de staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgele–
genheid een onafhankelijke onderzoekscommissie in het leven geroepen:
de commissie van der Zwan. Beide commissies beraden zich in den
brede op een betere en minder fraudegevoelige Algemene Bijstandswet.

In het debat over de bijstandsfraude (10 december 1992) onder
andere naar aanledmg van onderzoeken gehouden in Groningen en
Dordrecht - is het, naar de mening van de hier aan het woord zijnde
leden, nog helderder geworden dat het voorliggende wetsvoorstel Herin–
richting ABW onvoldoende tegemoet komt aan de politiek en maatschap–
pelijk breed gevoelde noodzaak tot eenvoud van wet– en regelgeving. De
leden van de D66-fractie meenden er goed aan te doen hier te verwijzen
naar hun meerdere malen gedane uitspraken over de noodzaak van een
ingrijpende vereenvoudiging van met name de bijstandsregeling van de
woon– en leefvormen. Ook in het voorlopig verslag waren zij reeds
ingegaan op de naar hun mening bijzondere fraudegevoeligheid van het
begrip «gezamenlijke huishouding» enerzijds en het begrip woningdeler
anderzijds.

De leden van de D66-fractie wilden ook bij deze gelegenheid helder
stellen dat zij er vanuit gaan dat de resultaten van beide ingestelde
onderzoekscommissies meegenomen zullen worden bij de verdere
behandeling van dit wetsvoorstel.

Een en ander zal er immers - naar zij verwachten - toe leiden dat het
nu voorliggende Herinrichtingsvoorstel ABW nog aanmerkelijke
wijzigingen zal ondergaan. En dat zal zijn consequenties hebben voor de
gehele behandeling van dit wetsvoorstel.

De leden van de D66-fractie wilden beklemtonen dat zij een duidelijke
voorkeur hebben voor een eenmalige wijziging van de bijstandswet in zijn
geheel.

Het eruit lichten van bepaalde onderdelen die nu reeds verder
afgehandeld zouden kunnen worden, zagen zij als een minder gelukkige
oplossing. Liever een iets langere termijn en dan een goede wet waarin
alle onderdelen op elkaar afgestemd zijn, dan nu vast een voortraject in
afwachting van hetgeen komen gaat. Maar zij nodigden de regering uit
om aan te geven op welke punten naar hun oordeel het er nu uitlichten
van bepaalde onderdelen mogelijk en noodzakelijk zou zijn.

De leden van de fractie van D66 zagen er op dit moment van af
verdergaande opmerkingen te maken over de bijstandplannen ten
aanzien van jongeren onder de 27 jaar dan zij in het kader van de
Voorjaarsnota 1993 hadden gedaan. Toen reeds gaven zij te kennen niets
in de door de regering voorgestelde maatregelen voor 21-27 jarigen te
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zien zolang er geen sprake was van een sluitende aanpak in het kader
van de JWG. En een uitkering van 50% van het minimumloon voor
alleenstaanden in die categone die toch op een uitkering aangewezen
zouden blijven en 70% voor alleenstaande ouders, deed naar hun
gevoelen geen recht meer aan het uitgangspunt dat er sprake zou
moeten zijn van een reëel bestaansminimum. Wanneer de regering haar
nota's van wijziging hierover naar de Kamer stuurt, dan zullen deze leden
bij het eindverslag over dit wetsvoorstel hier uitgebreid op ingaan. De
aan het woord zijnde leden wilden de regering wèl alvast vragen wanneer
deze nota's van wijziging verwacht kunnen worden.

De leden van de fractie van GroenLinks hadden van de uitvoerige
memorie van antwoord met belangstelling kennis genomen en wilden in
afwachting van hun eindoordeel de volgende opmerkingen plaatsen

Zij waren de mening toegedaan dat de regering haar plannen met
betrekking tot de ABW op erg verbrokkelde wijze presenteert. Sinds het
verschijnen van de memorie van antwoord heeft de regering immers bij
brief van 21 april 1993 een aantal ingrijpende wijzigingsvoorstellen
aangekondigd, die voor een deel het gestelde in de memorie van
antwoord ontkrachten. Deze wijzigingsvoorstellen zijn slechts aange–
kondigd en nog niet bij nota van wijziging aan de Kamer gepresenteerd.
Dit bemoeilijkt een mtegrale beoordeling van de voorstellen en leidt
bovendien tot onnodige onrust bij zowel uitvoerders als uitkeringsgerech–
tigden.

Zelfs bij de brief van 21 april 1993 kondigt de regering aan in een later
stadium nog weer nadere maatregelen te zullen voorstellen op het
gebied van sanctietoepassing en de financiële verhouding tussen Rijk en
gemeenten. De leden van de fractie van GroenLinks konden zich niet aan
de indruk onttrekken dat hier sprake is van een soort paniekvoetbal,
waarbij de regering om de paar maanden tot nieuwe inzichten komt en
deze nieuwe inzichten dan weer onmiddellijk in nieuwe wetgeving wil
vertalen. Dit klemt te meer daar het telkens ingrijpende voorstellen
betreft, die zowel betrekking hebben op de systematiek van de
normering, de hoogte van de uitkeringen als op het budget van de
gemeenten. Er is weinig fantasie voor nodig om aan te nemen dat het
voor de gemeenten ondoenlijk zal zijn te anticiperen op de invoering van
dit wetsvoorstel. Dit is voor alle betrokkenen een uiterst kwalijke zaak.

De leden van de Groenünks-fractie nodigden de regering uit de
beleidsvoornemens met betrekking tot de ABW niet verder verbrokkeld
te presenteren, aangezien op deze wijze niet langer gesproken kan
worden van een heldere en zorgvuldige procedure. Zij vroegen de
regering aan te geven wanneer de Kamer welke verdere voorstellen kan
verwachten en daarbij de grootst mogelijke helderheid te betrachten. Van
de brief van 21 april 1993 konden de hier aan het woord zijnde leden
niet zeggen dat deze uitblonk in helderheid.

De leden van de fractie van GroenLinks hechtten eraan reeds bij dit
nader voorlopig verslag aan te geven dat zij verbijsterd waren door de
maatregelen die bij de brief van 21 april 1993 door de Staatssecretaris
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid zijn aangekondigd. Zij wilden
hierop nu niet verder ingaan, maar wilden slechts volstaan met de
opmerking dat deze maatregelen in hun ogen volstrekt onaanvaardbaar
zijn en dat de argumenten die de staatssecretaris in haar brief noemde
deze leden op geen enkele wijze hadden overtuigd.

Verder wezen de leden van de GroenLinks-fractie erop dat recentelijk
enkele onderzoeken zijn gestart naar de omvang en oorzaken van
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bijstandsfraude. Voor een juiste beoordeling van het onderhavige
wetsvoorstel en de nader aangekondigde voorstellen is kennisname van
de uitkomsten van deze onderzoeken essentieel, zo meenden deze leden.
Zij waren dan ook verbaasd dat de regering de procedure over dit
wetsvoorstel coüte que coüte wilde voortzetten. Ook hier is sprake van
onzorgvuldigheid, aldus deze leden.

Naar aanleiding van de memorie van antwoord hadden de leden van de
fractie van GroenLinks nog een aantal opmerkingen. De leden van de
fractie van GroenLinks meenden dat een aantal passages in de memorie
van antwoord achterhaald zijn door de sindsdien aangekondigde beleids–
voornemens. Te wijzen valt op bijvoorbeeld enkele passages met
betrekking tot de normsystematiek en het recht op bijstand voor
jongmeerderjarigen. Zij achtten het niet opportuun thans nader in te gaan
op die passages maar betreurden nogmaals de verbrokkelde en verwar–
rende wijze waarop de regering haar ideeën met betrekking tot de
toekomst van de ABW presenteert.

De leden van de fractie van de SGP dankten de regering voor de
reactie op de opmerkingen en beantwoording van de vragen die zij in het
voorlopige verslag hadden gesteld. In dit nader voorlopige verslag wilden
zij nog een aantal vragen stellen en opmerkmgen maken. Daarbij wilden
zij zich in hoofdzaak beperken tot nieuwe beleidsvoornemens die de
regering met betrekking tot de ABW kenbaar gemaakt heeft, zoals in de
brief van 21 april 1993.

De leden van de fractie van de SGP zijn het met de regering eens dat
de voorgestelde wijzigingen integraal met de herziening van de
bijstandswet moeten worden meegenomen en niet via aparte wetswijzi–
gingen tot stand moeten worden gebracht. Een uitzondering op deze
regel wilden zij maken voor het invoeren van een administratieve sanctie
voor hen die geen bijstandsuitkering meer ontvangen en in het verleden
ten onrechte een uitkering hebben gehad.

Anderzijds hechtten deze leden er ook aan dat de parlementaire
behandeling zorgvuldig verloopt. Dat houdt onder meer in dat de resul–
taten van het onderzoek naar de bijstandsfraude moeten kunnen worden
meegenomen met de parlementaire beoordeling van het wetsvoorstel.

De leden van de fractie van de SGP stonden positief tegenover het
schrappen van het recht op ABW voor — 21-jarigen. Voor deze jongeren
geldt een ouderlijke onderhoudsplicht.

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering hoeveel
jongeren onder de 21 jaar op dit moment een ABW-uitkering ontvangen.

Alleen wanneer van jongeren in redelijkheid niet gevergd kan worden
dat zij een beroep op hun ouders doen, hebben zij recht op een
ABW-uitkering. De leden van de fractie van de SGP wilden een nadere
objectivering van dit begrip. Zij vreesden dat deze uitzondering mogelijk
in de hand zou werken dat ouders hun verantwoordelijkheid voor hun
kinderen op de staat kunnen afwentelen.

Ouders die voortaan de kosten van het levensonderhoud van hun
kinderen die geen bijstand meer ontvangen moeten betalen, zouden naar
de mening van de fractie van de SGP weer in aanmerking moeten komen
voor het ontvangen van kinderbijslag. Zij vroegen daarom de regering
om, wanneer dit wetsvoorstel in werking treedt, tegelijk de Algemene
Kmderbijslagwet als zodanig te wijzigen.

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering in hoeverre
het JWG voor jongeren beneden de 21 jaar volledig dekkend is, in die zin
dat er thans voldoende JWG-plaatsen zijn. En is het ook mogelijk om in
een tijd dat het economisch slechter gaat te garanderen dat jongeren
beneden de 21 jaar niet werkloos hoeven te zijn?
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Met name de fraudegevoeligheid speelt, terecht, een belangrijke rol in
de discussie over de ABW. De leden van de fractie van de SGP waren
het met de regering eens dat een volledige individualisering dan wel het
invoeren van een basisinkomen zowel om prmcipiele als financiële
redenen niet wenselijk is.

Een verdere vereenvoudiging van de regelgeving zal wel tot minder
fraude-gevoeligheid kunnen leiden. En in de nieuwe voorstellen van de
regering zagen de leden van de fractie van de SGP goede aanknopings–
punten om de fraudegevoeligheid minder te maken, zij het dat zij op een
aantal punten wel vragen hadden.

Voor alleenstaanden beneden de 27 jaar wordt een ABW-uitkering van
50% van die voor gehuwden voorgesteld, terwijl alleenstaande ouders
een uitkering van 70% krijgen. De leden van de fractie van de SGP waren
van oordeel dat dit een fundamentele wijziging betekent van de syste–
matiek in de ABW. Een wijziging die dan ook op een deugdelijke en
overtuigende argumentatie moet berusten. Vereenvoudiging van regel–
geving en bestrijding van fraude zijn de belangrijkste motieven voor de
regering. De leden van de fractie van de SGP misten echter argumenten
dat alleenstaanden beneden de 27 jaar financieel ook daadwerkelijk met
een 50% uitkering zullen kunnen rondkomen. Kan de regering hierin,
cijfermatig onderbouwd, meer inzicht geven? Zelf hadden de leden van
de fractie van de SGP grote twijfels over de toereikendheid van een 50%
uitkering voor alleenstaanden.

Uit de memorie van toelichting blijkt dat de regering zelf ook een 50%
respectievelijk 70% uitkering niet altijd voldoende vindt. De gemeenten
mogen dan ook in mdividuele gevallen een extra toeslag geven. Wanneer
echter de 50% structureel te laag is, schuift de rijksoverheid haar verant–
woordelijkheid door naar de gemeenten, terwijl betrokken bijstandsont–
vangers in grotere rechtsonzekerheid en rechtsongelijkheid komen. Een
verhoging van de 50% norm ligt dan in de rede. Ook wilden deze leden
weten hoe hoog het budget is dat de regering in dit verband aan de
gemeenten wil geven.

Ook met betrekking tot alleenstaande ouders hadden de leden van de
fractie van de SGP vooral twijfels over de vraag of een 70% uitkering
voldoende is om de kosten te dekken. Ook in de Anw geldt een
percentage van 90%. Graag wilden zij hierover een onderbouwde reactie
van de regering.

Bovendien vroegen deze leden in hoeverre de leeftijdsgrens van 27
jaar te verdedigen is. Waarom kan een 26-jarige alleenstaande wel met
50% ABW-uitkering rondkomen en een 28-jarige niet?

En in hoeverre is de leeftijdsgrens van 27 jaar te handhaven in het licht
van het verbod op discriminatie, wat ook discriminatie naar leeftijd
inhoudt. Is niet alleen een volledig werkende JWG tot 27 jaar een
voldoende rechtvaardiging om de bijstand voor jongeren beneden de 27
jaar lager vast te stellen? Dient een verlaging van de ABW-uitkering niet
gekoppeld te worden aan voortgang van de realisatie van het JWG?

Voor de bijstandontvangers van 27 jaar en ouder wil de regering de
fraude beter bestrijden door voor elke woningdeler een bijstandsuitkering
te geven van 50%, ongeacht de aard van de relatie tussen de bewoners.

Zij die werkelijk een zakelijke relatie hebben als onderhuurder kunnen
met deze regeling in de problemen komen. Zij kunnen zich dan ook tot de
gemeente wenden die een extra toeslag op de ABW-uitkering kan
verstrekken.

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering in hoeverre
deze regeling minder fraudegevoelig is dan de huidige. Het zal voor
ongehuwd samenwonenden immers eenvoudig zijn een pro-forma
huurcontract op te stellen om daarmee aan de gemeente te laten zien
dat er sprake is van een puur zakelijke relatie? Kan de regering aangeven
op welke gronden zij meent dat gemeenten met betrekking tot fraudebe–
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strijding betreffende de woonsituatie in een betere positie verkeren dan
de rijksoverheid met landelijke regelgeving. Plaatselijke omstandigheden
zullen immers nauwelijks bepalend zijn voor de vraag of iemand fraude
pleegt of niet.

Overigens vroegen de leden van de fractie van de SGP de regering
hard te maken dat de gemeenten veelal onvoldoende alert controleren of
de presentatie van de de onderlinge relatie in overeenstemming is met
de werkelijkheid.

De leden van de fractie van de SGP deelden de opvatting van de
regering dat de huidige vrijlatingsbepalingen in de ABW worden
vervangen door de mogelijkheid van uitstroompremies. Wel vroegen deze
leden of er geen landelijke marges moeten worden vastgesteld,
waarbinnen gemeenten de vrijheid krijgen om uitstroompremies te
verstrekken. Een te sterk uiteenlopen van gemeentelijk beleid op dit punt
vonden deze leden ongewenst.

Graag wilden zij hierover meer duidelijkheid van de regering.
De leden van de fractie van de SGP waren van mening dat de

invoering van een administratieve boete, op te leggen aan fraudeurs die
inmiddels geen ABW-uitkering meer hebben, een urgente zaak is. Dit
onderdeel zou volgens deze leden eventueel via een afzonderlijke nota
van wijziging op de huidige ABW kunnen worden gerealiseerd, zodat niet
gewacht hoeft te worden tot de parlementaire behandeling van
herziening van de gehele ABW is voltooid. Zij vroegen de regering op dit
punt om een reactie.

Ook vroegen de leden van de fractie van de SGP of het niet mogelijk
en wenselijk is dat ten onrechte verkregen ABW-uitkeringen die niet via
administratief-rechtelijke weg kunnen worden teruggevorderd via een
civiel-rechtelijke procedure teruggekregen kunnen worden.

Aan decentralisatie is inherent dat er verschillen gaan optreden tussen
gemeenten. De leden van de fractie van de SGP vonden dit, binnen
zekere grenzen, acceptabel.

Zeker nu de regering de ABW voor jongeren onder de 21 jaar wil
afschaffen, de ABW voor jongeren tussen de 21 en 27 jaar voor alleen–
staanden en alleenstaande ouders beperkt, evenals de ABW voor
woningdelers, krijgen gemeenten meer mogelijkheden voor het geven
van toeslagen. Bij het geven daarvan krijgen zij een grote mate van
vrijheid. Hoe kan voorkomen worden dat het beleid per gemeente te
sterk gaat verschillen?

Het verplicht opstellen van gemeentelijke plannen van uitvoering en
van verslagen van uitvoering kunnen naar het oordeel van de fractie van
de SGP een nuttig instrument zijn. Wel vroegen de leden van de fractie
van de SGP in hoeverre deze plannen en verslagen door de rijksoverheid
worden gecontroleerd en beoordeeld. Betekent een grotere vrijheid voor
gemeenten overigens niet dat de Rijksconsulenten sociale zekerheid hun
onderzoek zullen uitbreiden in plaats van beperken?

Overigens vonden de leden van de fractie van de SGP het
merkwaardig dat er aan het opstellen van de uitvoeringsplannen en
–verslagen voor de gemeenten een prijskaartje hangt van 160 miljoen
gulden. Zij vroegen de regering aannemenlijk te maken dat met het
opstellen van plannen en verslagen de uitvoering tegelijk ook doelmatiger
zal verlopen zodat 160 miljoen kan worden bespaard. Bovendien vroegen
deze leden of het niet zinvol is om gemeenten in grotere mate te laten
profiteren van de opbrengst van meer doelmatig werken.

De leden van de fractie van de SGP stonden positief tegenover het
vergroten van de financiële verantwoordelijkheid van gemeenten bij de
uitvoering van de ABW door wijziging van de verhouding tussen rijk en
gemeente naar 80:20.

Zij vroegen de regering een overzicht te geven van de financiële conse–
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quenties. Welke besparingen denkt de regering hiermee te boeken? Kan
de regering ook aangeven wat de financiële gevolgen zijn voor indivi–
duele gemeenten.

De leden van de fractie van de SGP waren van mening dat negatieve
herverdelingseffecten zoveel mogelijk vermeden dienen te worden.
Gemeenten dienen zoveel mogelijk in een gelijke uitgangspositie te
verkeren, wanneer de financiële verhoudingen worden gewijzigd.

Tot slot wilden de leden van de fractie van de SGP een financieel
overzicht van de effecten van de verschillende voorstellen die de
regermg heeft aangekondigd. In totaal zullen die een besparing
opleveren van 440 miljoen gulden. Hoe is dit samengesteld. En in
hoeverre is rekening gehouden met mogelijke extra kosten voor
gemeenten, nu die meer eigen beleidsvrijheid krijgen?

De leden van de GPV-fractie hadden met waardering kennis genomen
van het uitvoerige en inhoudelijke antwoord van de regering op de vele
vragen van uiteenlopende aard die in het voorlopig verslag waren
gesteld. Zij waren van oordeel dat deze brede beantwoording van de
vragen de communicatie met de Kamer alleen maar ten goede was
gekomen.

De leden van de GPV-fractie betreurden het dat de regering inmiddels
heeft besloten toch een budgettaire taakstelling te verbinden aan de
herinrichting van de ABW. Wat is begonnen als een open discussie over
de meest wenselijke structuur van een belangrijk stuk wetgeving komt zo
onder de dwang te liggen van een financiële discipline. Dat zal er onge–
twijfeld toe leiden dat minder zorgvuldig wordt gekeken naar de
wetgeving en haar resultaten op de langere termijn, maar dat de finan–
ciële baten op de korte termijn doorslaggevend dreigen te gaan worden.

Tevens betreurden zij het dat een discussie die voorlopig afgerond
leek, over de verhouding van de financiële verantwoordelijkheid van het
rijk respectievelijk gemeenten nu weer voortijdig wordt opgebroken.

De leden van de GPV-fractie hadden met instemming kennis genomen
van het voorstel met name de bijstandssystematiek voor de jongerenuit–
keringen drastisch te vereenvoudigen. Zij herinnerden eraan dat zij bij de
invoering van deze maatregelen ernstige twijfels hadden geuit over de
complexiteit van de regelgeving.

Terecht kiest de regering niet voor individualisering van uitkerings–
rechten. Dat zou haaks staan op de uitgangspunten van de wet en het
zou bovendien onbetaalbaar zijn. Daarentegen wordt in de keuze van de
regering een sterkere nadruk gelegd op de onderlinge zorgplicht, juist
van ouders ten opzichte van kinderen. Als algemene lijn konden deze
leden deze keus onderschrijven.

Hoe groot is echter de categorie die dit daadwerkelijk raakt? Grote
aantallen jongeren uit deze leeftijdscategorie vallen onder de Wet
Studiefinanciering of zijn in loondienst. Een ander deel vindt onderdak bij
de JWG. Hoe groot is nu precies het aantal jongeren dat in de bijstand
zit? Hoe is deze groep samengesteld? Hoe groot is het aantal dat om
psychische of sociale problemen bijstandsgerechtigd is? Waarom zijn
degenen die psychische moeilijkheden hebben niet als vroeggehandi–
capten AAW-gerechtigd? Of gaat het hier om een andere categorie?

Nu ook in de AAW de uitkeringsrechten van jongeren ter discussie
staan rijst de vraag of vroeggehandicapten die geen arbeid hebben niet
helemaal aan hun lot overgelaten dreigen te worden? Moet juist voor
deze categorie niet met extra intensiteit worden gewerkt aan toeleidlng
naar de arbeidsmarkt?

Uit de toelichtende brief van 21 april jl. wordt niet duidelijk of jongeren
die te maken krijgen met de verlengde zoektijd voor de JWG alsnog recht
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krijgen op bijstand, of in die periode langer aangewezen zullen zijn op de
kinderbijslag voor hun ouders?

Is de regering voornemens de leeftijdsgrens in de Algemene Kinderbij–
slagwet te verhogen van 18 naar 21 jaar met handhaving van het uitke–
ringspercentage van 130 voor kinderen ouder dan 12 jaar, of wordt voor
de categorie 18/21-jarigen een apart regime voorgesteld? Zou deze
verandering van het bijstandsregime ook geen gevolgen dienen te
hebben voor de Wet Studiefinanciering, zodat ook in deze regeling de
ouderafhankelijkheid sterker zichtbaar zou kunnen worden gemaakt?

De leden van de GPV-fractie stemden in met het voornemen de
regeling voor de groep 21/27-jarigen aanmerkelijk te vereenvoudigen.
Omdat met name door onjuiste opgave van woonvormen veel gefrau–
deerd wordt is het goed de gemeenten hierin meer bevoegdheden te
geven. Gemeenten zitten er dichter op, kunnen beter controleren, en
zullen dat ook doen naarmate hun financieel belang bij een goede
controle op dit punt groter is.

Door het laten vallen van een aantal criteria kan een helderder
normsystematiek worden bereikt. Het onderscheid schoolverlater/
niet-schoolverlater zou kunnen vervallen en ook het verschil tussen
uitwonenden en thuiswonenden. Waar dit in concreto toe zou kunnen
leiden wordt niet erg duidelijk. Gaat het laagste niveau gelden, of wordt
in de nieuwe situatie een gemiddelde genomen van de beide oude
niveaus? Is het wel redelijk te veronderstellen dat iemand tot zijn 27e nog
thuiswonend is of wellicht weer zal worden?

Met de vereenvoudiging van de gehuwdennorm zal het onderscheid
tussen alleenwonenden en woningdelers vervallen. Woonvormenfraude
wordt daardoor minder lucratief. Slechts degene die alleen op een adres
woont zal nog in aanmerking komen voor een alleenstaandenorm. Op
zichzelf beschouwd is dit een goed te verdedigen lijn, alleen wordt zo wel
een zware wissel getrokken op de betrouwbaarheid van de bevolkingsad–
ministratie. De controle zal in kleine gemeenten ook heel wat simpeler
zijn dan in de grote steden waar een grote mate van anonimiteit heerst.
Hoe zal daar gecontroleerd kunnen worden of iemand die in een eenper–
soonshuis woont daar ook daadwerkelijk alleen woont? Zal toch niet in
veel meer gevallen dan thans controle aan huis noodzakelijk zijn om
partnerfraude te voorkomen en op te sporen? Is de regering voornemens
de verandering van de bewijslast ook nog in dit wetsvoorstel mee te
nemen? Is dit niet dermate principieel dat de Raad van State hierover in
ieder geval dient te adviseren? Wil de regering nader aangeven hoe de
raming van een structurele besparing van 440 miljoen is onderbouwd?
Wil zij dit ook doen ten aanzien van de taakstelling van 160 miljoen als
gevolg van de grotere doelmatigheid die wordt verwacht bij gebruik–
making van uitvoeringsverslagen en –plannen?

Hoe vrij zullen de gemeenten straks zijn bij het voeren van een eigen
beleid met uitstroompremies? Of is het de bedoeling dit beleid met
landelijke normering toch weer in te perken?

Is de VNG nog steeds tegen een 80/20-verhouding, ook nadat de
onderhavige voorstellen die een grotere gemeentelijke beleidsvrijheid
impliceren, zouden zijn gerealiseerd?

2. De uitgangspunten van de ABW

De leden van de CDA-fractie stelden vast, dat een erkenning van
maatwerk en een beter uitvoerbare en minder fraudegevoelige ABW kan
leiden tot een veranderde basisnormen-systematiek, zoals reeds in het
voorlopig verslag door deze leden werd voorgesteld. De leden van de
CDA-fractie wilden nogmaals nadrukkelijk stellen dat voor hen een
bijstandsuitkering een behoefte-uitkering is, gebaseerd op de inkomsten
van leefeenheden. Daarom begrepen zij, uitgaande van de 50% norm, de
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argumenten in de memorie van antwoord niet waarom de 50%-norm niet
haalbaar is. Inderdaad kan de norm ook lager moeten worden vastge–
steld, maar als een gemeente een «plus» kan toetsen moet een 50-min
toch ook mogelijk zijn. Een 50%-norm hoeft volgens de leden van de
CDA-fractie de rechtszekerheid niet aan te tasten. Graag wilden deze
leden hierop een reactie van de regering.

Voorts hadden deze leden behoefte aan een nadere verduidelijking van
de hoge uitvoeringslasten bij een veranderde normen-systematiek.
Immers gemeenten geven aan dat door de verfijnde centrale sturing er
ook een grote werklast op hun schouders rust.

Hoewel in de memorie van antwoord wordt aangegeven dat de
bewijslast ook nu al bij de cliënt ligt, konden de leden van de CDA-fractie
zich niet aan de indruk onttrekken, dat aan die bewijslast nog onvol–
doende vorm is gegeven en dat de controleerbaarheid van de gegevens
door de diensten en de bevoegdheden van de diensten te wensen
overlaat. Juist met het oog op rechtszekerheid en rechtvaardigheid is een
juiste toetsing van gegevens van essentieel belang. Vandaar ook de
vraag van de CDA-fractie in het voorlopig verslag over de koppeling van
bestanden. Wil de regering met het oog op de vernieuwde standpunten
na het verschijnen van de memorie van antwoord hier nader op ingaan.

De leden van de fractie van de Partij van de Arbeid hadden kennisge–
nomen van het standpunt van de regering dat een normensystematiek
die uitgaat van een basisnorm per individu en die afhankelijk van de
woonsituatie wordt aangevuld met toeslagen, op zich voorstelbaar is.
Daarbij dienen de vast te stellen uitkeringsbedragen, aldus de regering,
te voldoen aan de uitgangspunten van de bijstandsverlening. Naar het
oordeel van deze leden wordt hier onder andere gedoeld op rechtsge–
lijkheid en rechtszekerheid voor bijstandsgerechtigden. Binnen dit kader
en hiervan uitgaande zagen deze leden nadere voorstellen van de
regering met vertrouwen tegemoet.

Het onderhavige voorstel van wet stelt de principiële keuzes die in
1965 gemaakt zijn en die mede inhouden dat de overheid het zich tot
haar taak rekent de burger te vrijwaren van behoeftigheid, niet ter
discussie, zo hadden de leden van de PvdA-fractie de regering begrepen.
Deze leden hadden behoefte te vernemen wat volgens de regering onder
de overheid moest worden verstaan.

De leden van de fractie van D66 wilden met betrekking tot de toekom–
stige uitkeringssystematiek van de ABW en de daarbij behorende te
onderscheiden uitkeringshoogten naar leefvorm, uitdrukkelijk de
uitkomsten van de beide onderzoekscommissies ABW afwachten. Desal–
niettemin hadden zij in het voorlopig verslag al melding gemaakt van hun
opvatting ten aanzien van de woningdelersregeling en de hantering van
het begrip «gezamenlijke huishouding». Zij wilden hier nog enige opmer–
kingen maken over de huidige normsystematiek in de ABW mede naar
aanleiding van het in de memorie van antwoord (blz.16) toen nog door
de regering gestelde dat er thans geen aanleiding is om de 70-, 90- en
100-procentsverhoudingen in zijn algemeenheid ter discussie te stellen.
Hieruit blijkt reeds hoe snel de inzichten bij de regering zijn gewijzigd.

De hier aan het woord zijnde leden wilden niet zo stellig zijn als de
regering destijds in haar memorie van antwoord deed voorkomen. Het
valt toch immers niet te ontkennen dat de normsystematiek zoals die nu
in de ABW is vastgelegd dermate fraudegevoelig is dat zij aanleiding
geeft tot frauduleus handelen. Zo is het toch ook de regering helder dat
het financieel aanmerkelijk gunstiger is wanneer een potentieel bijstands–
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gerechtigde zich als alleenstaande laat aanmerken (70% uitkering) in
plaats van samenwonende?

De leden van de D66-fractie meenden dan ook dat de zogenaamde
leefvormenfraude de kern van de bijstandproblematiek betreft.

Zij waren op dit moment er nog niet van overtuigd dat het toekennen
van een 50%-uitkering met daarbovenop een eventuele woonkosten–
toeslag van 20% uitkomst zou kunnen brengen aangezien de omkering
van de bewijslast naar hun mening weer vrij eenvoudig tot hernieuwde
fraudegevoeligheid zou kunnen leiden. Zij zijn overigens bereid op dit
punt verder te denken aan de hand van de uitkomsten van de onder–
zoeken die nu gaande zijn.

De hier aan het woord zijnde leden waren overigens van mening dat -
naast de woningdelersregeling - twee soorten leefvormenfraude in het
kader van de ABW-regelgeving het meest urgent om een oplossing
vragen: allereerst degenen die een beroep op een ABW-uitkering doen
met een verdienende partner. Voor hen is het financieel gunstig om als
alleenstaande te worden aangemerkt omdat zij dan een 70%-uitkering
ontvangen (in plaats van géén uitkering). Ten tweede degenen die beiden
een aanvraag voor een ABW-uitkering doen. Voor hen is het ook finan–
cieel gunstiger om als alleenstaande te worden aangemerkt omdat zij
dan beiden een 70%-uitkering krijgen (= 140%) in plaats van een
100%-uitkering voor samenwonenden. De leden van de D66-fractie
vroegen of de regering dit eveneens van oordeel is. Daarnaast hadden
deze leden de vraag of GSD-en bij de aanvraag van een ABW-uitkering
ook bij de belastingdienst gegevens opvraagt over betrokkenen (zoals
tariefgroepindeling voor de loon– en inkomstenbelasting).

3. Doelstellingen van de herinrichting

3.1. Decentralisatie en vereenvoudiging

Uit de memorie van antwoord valt op te maken dat de regering
worstelt met de begrippen rechtvaardigheid en rechtsgelijkheid. Enerzijds
wordt onderkend dat deze begrippen voor een ieder gelijk dienen te zijn,
anderzijds wordt onderkend dat juist de bijstand rekening dient te
houden met de individuele omstandigheden van betrokkenen, waardoor
er verschillen kunnen ontstaan. Zou geconcludeerd kunnen worden dat
ook nu door individuele benadering, minima-beleid, bijzondere bijstand,
kwijtscheldingsbeleid en fraudebestrijdingsbeleid met daaraan gekoppeld
het sanctiebeleid, in de beleving van mensen de Bijstandswet niet rechts–
gelijk uitpakt, zo vroegen de leden van de CDA-fractie.

Erkenning van maatwerk zou toch meer uit moeten werken in decen–
trale bevoegdheden en sturing, zo meenden de leden van de CDA-fractie.

Een cruciale vraag blijft hoever gemeenten van elkaar mogen
verschillen en of en wanneer het inkomensbeleid wordt overschreden. Is
de meest essentiële vraag niet of door het Bijstandsbesluit de werkgele–
genheid en daarbij de bevordering van de arbeidsparticipatie wordt
geschaad, zo veronderstelden de leden van de CDA-fractie.

Bij een discussie over decentralisatie hoort ook een discussie over
centralisatie. De regering meent dat een centralisatie nu niet tot de
mogelijkheden behoort. Zijn er dan nog mogelijkheden voor meer centra–
lisatie of wordt daarbij gedacht aan de invulling van het Rijksconsulent–
schap of aan het meer te centraliseren van de uitvoering. Bij dat laatste
meenden de leden van de CDA-fractie dat er dan een verkeerde weg
wordt ingeslagen.
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De CDA-fractie had in het voorlopig verslag aangegeven voorstander
te zijn van een financieringsverhouding van 80-20. Zij gaat ervan uit dat
in het kader van medebewmd niet alleen een beleidsinhoudelijke deling
van taken, maar ook een financiële verdeling tot stand wordt gebracht.
Immers, een grotere verantwoordelijkheid, medebewind of decentrali–
satie maken het toch noodzakelijk om tot een andere financiële
verhouding te komen, zo meenden de leden van de CDA-fractie.

Is er al nader overleg gevoerd met de VNG en is al advies ontvangen
van de Raad voor de Gemeentefinanciën?

Bij verantwoordelijkheidsverdeling past ook een discussie over het
toezicht en de juiste afbakening. De leden van de CDA-fractie waren nog
niet overtuigd dat er al helderheid is over taak en functie van het toezicht
in relatie tot de verantwoordelijkheidsverdeling.

Uit de pers-publicatie van regeringszijde kan worden opgemaakt, dat
er gekozen is voor een andere verrekeningssystematiek van het inkomen
uit arbeid. Hoewel de CDA-fractie ook al eerder had laten blijken, dat
enerzijds een stimulans uitgaat van een gedeeltelijke vrijlating en
anderzijds de vrijlating de mensen «gevangen» kan houden in de bijstand,
meende zij dat de gemeenten maatwerk moeten leveren. Een vraag die
de leden van de CDA-fractie daarbij stelden was of de hoofdlijn van het
beleid mede is dat primair de voorziening in eigen onderhoud voorop
moet staan, dat aanvulling tot bijstand gewenst kan zijn en dat
vervolgens een premie moet dienen voor een effectieve uitstroom uit de
bijstand.

Welke verrekeningssystematiek staat de regering voor ogen bij de
groep die waarschijnlijk de bijstand nooit zal verlaten, zoals kennelijk uit
onderzoek blijkt? Geeft deze groep aanleiding tot nadere voorstellen, b.v.
voor een gedifferentieerde uitkering, zo vroegen de leden van de
CDA-fractie.

De leden van de PvdA-fractie waren verheugd te vernemen dat de
regering de mogelijkheden tot optimalisering van het overleg tussen het
departement van Sociale Zaken en Werkgelegenheid met de VNG en
DIVOSA wil bespreken. Graag worden zij op de hoogte gesteld van de
resultaten van die inspanning.

Over het «10-puntenplan» van VNG en DIVOSA meldde de regering
nog nader overleg te hebben. Is dit overleg reeds afgerond en zo ja wat
zijn daarvan de resultaten?

3.2. Bevordering zelfstandige bestaansvoorziening

Voor het van de bijstand onafhankelijk geraken is een goed werkgele–
genheidsbeleid geboden, maar ook een beleid dat gericht is op arbeids–
participatie van bijstandsgerechtigden. Het rapport «GSD op weg naar
2000» ziet als beste weg de samenwerking tussen RBA's en gemeenten
het liefst groeien van onderop. Toch vroegen de leden van de
CDA-fractie zich af of enige sturing niet gewenst of vereist is, en of ter
voorkoming van de bijstandsafhankelijkheid de samenwerking met
bedrijfsverenigingen niet van essentieel belang is, ook voor de RBA's.

Daarbij gingen de leden van de CDA-fractie ervan uit dat de RBA's de
doelgroep van de bijstand ook kennen en willen bedienen in een
benadering van scholing, werkervaringsplaatsen, bemiddeling en arbeids–
participatie.

Samenspel tussen RBA's en Sociale Diensten en uitwisseling van
gegevens zijn belangrijk voor de cliënten: voor hun uitkering en voor hun
kansen op de arbeidsmarkt.
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Sprekend over arbeidsparticipatie vroegen de leden van de
CDA-fractie zich af of een arbeidsplicht voor beide partners in alle
gevallen van realiteitszin getuigt. Is hier juist geen maatwerk geboden en
is een leeftijdsgrens voor vrouwen, b.v. boven de 45 naar analogie van de
leeftijdsgrens in de ANW, niet te overwegen? De arbeidsmarkt biedt juist
voor deze groep toch weinig kansen, zo merkten deze leden op.

Bij de toeleiding tot de arbeidsmarkt van alleenstaande ouders, ging de
CDA-fractie ervan uit dat een individuele benadering los van de leeftijd
(ook van de kinderen) en rekening houdend met de persoon en zijn of
haar mogelijkheden de beste oplossing zou zijn.

Op hun suggesties om ter versterking van de relatie tussen gemeenten
en RBA-besturen, financiële middelen aan gemeenten toe te kennen om
in de regio een bepaalde instroom op de arbeidsmarkt te realiseren, was
de regering in de memorie van antwoord niet ingegaan, zo constateerden
de leden van de PvdA-fractie hun betoog. Met de regering waren deze
leden van mening dat het van groot belang is te komen tot een
versterking van de organisatorische inbedding van het uitstroombeleid
door gemeenten en RBA. Dit zal echter wel in evenwicht moeten plaats–
vinden. Zou, zo vroegen deze leden, dit evenwicht gevonden kunnen
worden door oormerking van RBA-gelden specifiek voor GSD-diensten of
door overheveling van een deel van de RBA-gelden, bedoeld voor
GSD-diensten, naar de gemeenten?

De leden van de fractie van D66 onderschreven op zichzelf de
doelstelling van de Herinrichting van de ABW om de zelfstandige
bestaansvoorziening van bijstandsgerechtigden te bevorderen. Ten
aanzien van de invulling van deze doelstelling hadden deze leden
evenwel een aantal nadere vragen.

Uit de memorie van antwoord (blz.12) blijkt nog eens dat de regering in
haar streven naar arbeidsinschakeling, de individuele beoordeling
centraal wil stellen. Wanneer - na individuele beoordeling en onder–
nomen pogingen - blijkt dat er geen mogelijkheden bestaan om inscha–
keling in betaalde arbeid te realiseren, kan - zo stelt de regering -
onbetaalde arbeid een weg zijn om tot ontplooiing te komen. Moesten
deze leden daaruit begrijpen dat gemeenten bijstandsgerechtigden ook
tot het verrichten van onbetaald werk zullen gaan verplichten? De leden
van de D66-fractie wilden met betrekking tot de door de regering
benadrukte rol van onbetaalde arbeid, nog ingaan op de huidige onkos–
tenvergoeding van vrijwilligers. Deze leden wilden daarbij nog eens
wijzen op het maatschappelijk belang van vrijwilligerswerk dat kamer–
breed wordt gedragen en tot uitdrukking is gekomen in een motie
(22 300 XVI, nr. 126) die de regering verzocht om de vrijstellingsgrens
van de onkostenvergoeding voor vrijwilligerswerk te verhogen van 800
naar 2000 gulden. Wanneer de regering bijstandgerechtigden in
bepaalde gevallen óók de verplichting wil gaan opleggen dat zij vrijwilli–
gerswerk moeten gaan verrichten, leek het deze leden niet meer dan
logisch wanneer de motie sneller wordt uitgevoerd dan uit de brief van
12 januari 1993 (22 800 XVI, nr. 70) blijkt. Blijft de regering in dat geval
bij haar opvatting dat de herijking van de vrijstellingsgrens om de 3 jaar
zal moeten plaatsvinden of acht zij een wijziging van dit beleidsvoor–
nemen redelijk?

De leden van de D66-fractie constateerden dat het opheffen van het
huidige onderscheid tussen Rww en ABW-sec met name grote gevolgen
zal hebben voor vrouwen. Het ABW-sec bestand betreft in immers
overgrote mate vrouwen. Uit het onderzoek «De harde kern in de
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bijstand» (maart 1991) blijkt dat de totale ABW-sec circa 180000
personen betreft waarvan zo'n 81% vrouw is. Bovendien blijkt uit dit
onderzoek dat zo'n 62% van degenen met een zogenaamde ABW-sec–
uitkering eenouderhuishoudens betreft, hetgeen vrijwel altijd wil zeggen
dat het om bijstandsmoeders gaat. Het betreft hier zodoende om en nabij
de 122 000 bijstandsmoeders die momenteel geen verplichtingen
opgelegd krijgen om arbeidsmarktgerichte activiteiten te ontplooien. De
aan het woord zijnde leden van de fractie van D66 konden niet anders
dan constateren dat vrouwelijke gezinshoofden van eenoudergezinnen
moeilijk in staat blijken te zijn om zorgarbeid met betaalde arbeid te
combineren. De noodzakelijkheid van het verrichten van zorgarbeid blijkt
in de dagelijkse praktijk zodoende dikwijls te leiden tot bijstandsafhanke–
lijkheid. De regering is het blijkens de memorie van antwoord (blz.105)
met deze leden eens dat meer dan 55% van de totale groep eenouderge–
zinnen (met een vrouwelijk gezinshoofd) in ons land een beroep moet
doen op een bijstandsuitkering.

Al deze door de hier aan het woord zijnde leden genoemde feiten
leiden bij hen tot de conclusie dat het eigenaardig is dat de regering
hieruit nauwelijks consequenties trekt bij haar voorstel voor een Herin–
richting van de ABW. De regering geeft in haar MvA (blz.107) zelfs aan
de ABW niet als een instrument in het kader van het emancipatiebeleid
te beschouwen. Deze leden konden niet anders dan constateren dat de
verplichtingen voor bijstandsgerechtigden (met name vrouwen) sterk
worden vergroot terwijl er volledig wordt afgezien van het stellen van
globale verplichtingen aan gemeenten voor het voeren van een emanci–
patiebeleid. De aan het woord zijnde leden wilden overigens benadrukken
dat zij het opheffen van het onderscheid tussen ABW-sec en Rww als
zodanig konden onderschrijven aangezien het hen niet verstandig leek
om bepaalde groepen al bij voorbaat uit te sluiten van bemiddeling en
beoordeling door de arbeidsvoorzieningsorganisatie. Het ging deze leden
dan ook veel meer om het handhaven van een zekere balans tussen
rechten en plichten. Dat de regering daarbij geen verplichtingen in de
wet wil vastleggen ten aanzien van het voeren van een gemeentelijk
emancipatiebeleid stelde hen nog steeds teleur.

De aan het woord zijnde leden van de fractie van D66 wilden meer
concreet ingaan op artikel 114 van het wetsvoorstel dat B&W de
mogelijkheid geeft om tijdelijk ontheffing te verlenen van arbeidsmarkt–
verplichtingen om redenen van «medische of sociale aard». Deze leden
meenden dat er veel voor te zeggen is om artikel 114 zodanig te wijzigen
dat aan alleenstaande ouders met kinderen onder de 4 jaar en aan
alleenstaande ouders met gehandicapte kinderen geen verplichtingen
mogen worden opgelegd. Deze gedane suggestie van het Clara
Wichmann Instituut sprak de leden van de D66-fractie bijzonder aan
aangezien de leeftijdsgrens van 4 jaar overeenkomt met de toelatings–
leeftijd voor het basisonderwijs. De keuzevrijheid om kinderen van 0 tot 4
jaar thuis te kunnen blijven verzorgen zou voor genoemde groepen geres–
pecteerd moeten worden ongeacht het feit dat deze leden de combinatie
van zorgarbeid en betaalde arbeid zouden willen stimuleren. Hoe irreëel
is de mogelijkheid dat een bijstandsmoeder die zorg– en arbeidstaken
combineert - doordat zij de verplichting heeft om arbeid te accepteren -
binnen korte tijd uitvalt («burn out») en daardoor wellicht in de WAO
terecht komt? Zou er in de wet niet tevens moeten worden vastgelegd
dat hoofden van eenoudergezinnen zich slechts in beperkte mate
beschikbaar dienen te stellen voor scholing of werk (deeltijdarbeid) of
acht de regering dit een gemeentelijke verantwoordelijkheid? Hadden
deze leden het overigens goed begrepen dat de in artikel 114, lid 2,
voorgestelde leeftijdsgrens van 12 jaar niet als een absolute grens is
opgenomen om tijdelijke ontheffing van verplichtingen te krijgen? Kan er
ook vrijstelling van de verplichting tot deelname aan de arbeidsmarkt
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worden toegestaan op medische of sociale gronden wanneer het jongste
kind 12 jaar of ouder is? Uit welk artikel in de wet blijkt dat?

4. Hoofdlijnen van de voorgestelde wet

4.1. Het recht op bijstand

De memorie van antwoord wekt de indruk dat de regering er geen
voorstander van is om gemeenten binnen een bepaalde bandbreedte
meer beleidsruimte te geven bij het bepalen van de algemene bijstand.
De leden van de PvdA-fractie vroegen of de regering inderdaad dit
standpunt onverkort huldigt. Zij stelden deze vraag, omdat hen tijdens
een mondeling overleg over het bijstands– en minimabeleid op 4 februari
1993 was opgevallen dat de regering invoering van een bepaalde
bandbreedte niet afwees. In het verslag van dit mondeling overleg staat
letterlijk: «De staatssecretaris erkende dat de vraag naar de gemeen–
telijke beleidsvrijheid steeds sterker naar voren komt nu de gemeenten
meer mogelijkheden krijgen, eigen heffingen op te leggen. Zij wees op
het belang van het stellen van landelijke minimumnormen met het oog op
de rechtsgelijkheid. Gezien echter de verschillen in heffingen per
gemeente, zal zeker in het kader van de herinrichting ABW de discussie
gevoerd moeten worden over de vraag of de invoering van een
bandbreedte van bijvoorbeeld 10% mogelijk moet zijn.»

De leden van de fractie van D66 hadden mede naar aanleiding van het
mondeling overleg d.d. 4 februari 1993 (kamerstuk 22 538, nr. 7) over
het bijstands– en minimabeleid een aantal opmerkingen over het
gemeentelijk imkomensbeleid. Uit dit mondeling overleg kregen deze
leden de indruk dat de staatssecretaris een vergroting van de gemeen–
telijke beleidsvnjheid inzake het kwijtscheldingsbeleid van belang acht.
De staatssecretaris had daar zelfs voorgesteld om gemeenten de speel–
ruimte te geven om de ABW-uitkering met 10% naar boven en naar
beneden te laten variëren. De aan het woord zijnde leden zagen graag
een nadere reactie tegemoet op deze toch van de zijde van de regering
gedane suggestie. Zij wilden daarbij de vraag stellen of zij dit voorstel van
de regering zo moesten begrijpen dat één uniform landelijk bijstands–
niveau daarmee zal worden losgelaten. De leden van de fractie van D66
hadden zelf reeds meerdere malen (o.a. in mondeling overleg d.d. 13
februari 1992, kamerstuk 22 300 IXB, nr. 29) het voorstel gedaan om het
gemeenten mogelijk te maken aan het kwijtscheldingsbeleid meer inhoud
te geven. Zo zouden gemeenten de bevoegdheid moeten krijgen om de
landelijk vastgestelde kwijtscheldingsnormen met een bepaald
percentage te laten variëren. Deze bevoegdheid zou dan kunnen worden
neergelegd in een AMvB. Naar de mening van de leden van de fractie
van D66 komt dit voorstel enerzijds tegemoet aan bestaande wensen bij
- met name - grotere gemeenten en anderzijds kan het een trefzeker
instrument zijn voor het voeren van een gemeentelijk schuldenbeleid.
Deze leden zagen graag een uitgebreide reactie van de regering
tegemoet.

4.2. De hoogte van de bijstand

4.2.1. Systematiek

Uit de memorie van antwoord konden de leden van de fractie van de
SGP opmaken dat de staatssecretaris uit de SGP-bijdrage aan het
voorlopig verslag had opgemaakt dat deze leden van mening waren dat
het niet verantwoord was dat men zich niet verzekert tegen ziektekosten.
Deze leden wilden hierbij opmerken dat zij in het voorlopige verslag een
duidelijke uitzondering hadden gemaakt voor gemoedsbezwaarden tegen
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verzekeringen, bij wie van onverantwoord handelen geen sprake is. Deze
leden wilden dit, om misverstanden te voorkomen, nog eens duidelijk
naar voren brengen.

4.2.2. Bijzondere bijstand

De leden van de fractie van D66 hadden inmiddels kennis genomen
van het onderzoek «Voorlichting door GSD'en en de herinrichting van de
ABW» dat op 29 januari 1993 bij de Kamer is binnengekomen. Zij
hadden reeds meerdere malen aan de regering gevraagd naar de
uitvoering van de motie-Schimmel (21 644, nr. 17) over voorlichting met
betrekking tot de bijzondere bijstand. De aan het woord zijnde leden
kregen de indruk dat de regering weliswaar ten volle overtuigd is van het
belang van voorlichting maar dat zij de motie toch niet zo uitvoert zoals
die er ligt. In de motie wordt immers uitdrukkelijk aan de regering
gevraagd zelf voorlichting te (doen) verzorgen omtrent de mogelijkheden
van bijzondere bijstand in het algemeen. Dat er in gemeentelijke kring tot
dusver geen behoefte bestaat aan ondersteuning door de centrale
overheid op dit punt, kwam deze leden wat de uitvoering van de motie
betreft als niet-relevant voor. Dit mede gezien het nog altijd enorm hoge
niet-gebruik van bijzondere bijstand. Deze leden begrepen dat de
regering wederom gaat overleggen met de VNG. Heeft dit overleg al
plaatsgevonden? Is de regering - onafhankelijk van de resultaten van het
overleg met de VNG - van plan de motie-Schimmel die op 7 mei 1991 is
ingediend in die zin uit te voeren dat zij zelf een algemene voorlichtings–
campagne zal starten over de bijzondere bijstand?

4.2.3. De middelen

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennis
genomen van de adviesaanvraag van de regering d.d. 5 november 1992
aan de SER met betrekking tot de herziening van de huidige vrijlatingsbe–
paling in de ABW. De aan het woord zijnde leden constateerden dat de
huidige vrijlatingsbepalingen komen te vervallen zodat in beginsel alle
inkomsten uit arbeid volledig met de ABW-uitkering moeten worden
verrekend. Daartegenover staat dat de gemeenten zelf de mogelijkheid
krijgen om financiële prikkels te hanteren die gericht zijn op het
aanvaarden of behouden van betaalde arbeid. De leden van de
D66-fractie begrepen dat de gemeenten wèl de kosten van de voorge–
stelde incentive-regeling zelf zullen moeten dragen en er slechts
eenmalig 135 miljoen gulden wordt overgeheveld naar het Fonds Sociale
Vernieuwing (FSV). Is het juist dat de regering slechts eenmalig 135
miljoen gulden wil overhevelen naar het FSV? Betekent de
incentive-regeling dan in feite niet gewoon een structurele besparing op
de rijksbijdragen aan de ABW door het wegvallen van de uitgaven aan
vrijlatingsbepalingen? Ligt het niet voor de hand dat gemeenten de
neiging zullen hebben om de bijstandsincentive vooral toe te kennen aan
relatief kansrijke ABW-gerechtigden?

Uit het VNG-onderzoek «Prikkels in de bijstand» (Den Haag, 1992)
begrepen de leden van de D66-fractie dat lageropgeleiden op wie de
vrijlatingsregeling wordt toegepast, in relatief meer gevallen betaalde
arbeid gaan verrichten dan lageropgeleiden zonder vrijlating. Deze leden
begrepen verder dat het onderzoek in ieder geval een positieve
samenhang aantoont tussen de toepassing van de vrijlatingsregeling en
de arbeidsparticipatie van diegenen met geringe of slechte arbeidsmarkt–
kansen. De aan het woord zijnde leden van de D66-fractie waren nog
niet overtuigd van de extra stimulerende werking van de voorgestelde
incentive-regeling. Deze leden hadden daarentegen vooralsnog een
positiever beeld van het ook in het SER-advies (93/02) geschetste alter–
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natief, te weten: het zodanig inrichten van landelijk uniforme en wettelijk
voorgeschreven vrijlatingsregelingen dat de vrijlating kan differentiëren
naar middelen en/of doelgroepen. Op die manier krijgen gemeenten de
mogelijkheden om het vrijlatingsinstrument flexibel en doelgericht toe te
passen. De vrijlatingsregeling kan dan door B&W - gecontroleerd door
de gemeenteraad - op maat worden gesneden naar vrijlatingsbedrag,
termijn en doelgroep (duur van ABW-uitkering danwel bepaalde sector).
De ongerichtheid van de huidige vrijlatingsregeling wordt daarmee
ondervangen (er ontstaat immers de mogelijkheid van gemeentelijk
maatwerk) terwijl tegelijkertijd de rechtszekerheid en rechtsgelijkheid
zoveel mogelijk kan worden gehandhaafd. Deze leden zagen graag een
reactie tegemoet waaruit blijkt waarom de regering niet voor dit door hun
geschetste alternatief is gekozen.

4.3. Het geldend maken van het recht

De leden van de fractie van D66 hadden met verbazing kennis
genomen van het in de memorie van antwoord (blz.70) gestelde, namelijk
dat de regering wil blijven vasthouden aan de verplichting dat iedere
belanghebbende elke kalendermaand een inlichtingenformulier moet
inleveren. De aan het woord zijnde leden achtten dit dermate bureaucra–
tisch en rigide dat zij de opvattingen van de VNG op dit punt konden
onderschrijven: het invoeren van een automatisme tot inleveren van een
inlichtingenformulier is naar alle waarschijnlijkheid nodeloos belastend
voor de uitvoeringspraktijk. De administratieve handelingen die verricht
moeten worden wanneer een belanghebbende het inlichtingenformulier
niet, niet tijdig of onvolledig heeft ingeleverd leek deze leden buiten–
gewoon inefficiënt. Bijstand zal moeten worden opgeschort en noodbe–
taling zal moeten worden opgestart. Het wetsvoorstel zou in die zin
moeten worden aangepast dat de gemeenten hier flexibeler mee om
kunnen gaan, afhankelijk van individuele situaties («maatwerk» zoals de
regering dat noemt). De regering vergist zich in haar memorie van
antwoord dan ook wanneer zij stelt dat «sommige categorieën van
belanghebbenden van die verplichting moeten worden ontheven». In het
voorlopig verslag (blz.60) was er door deze leden heel duidelijk gesteld
dat in mdividuele situaties de gemeenten hier van moeten kunnen
afwijken. Overigens leek het de leden van de D66-fractie een goede zaak
wanneer de regering eens zou willen aangeven hoeveel tijd en geld er
met de uitvoering van artikel 76 alleen al gemoeid zal zijn door de uitvoe–
ringsorganisaties (GSD-en).

4.4. Aan bijstand verbonden verplichtingen

4.4.1. Samenwerking met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie

In de memorie van antwoord toont de regering reserves ten opzichte
van het contractmodel, dat door de leden van de fractie van de Partij van
de Arbeid is geopperd. Het belangrijkste argument van de regering is dat
een overheidsorgaan dan door middel van privaatrechtelijke overeen–
komsten afspraak maakt op publiekrechtelijk terrein, daarbij wettelijke
bepalingen buiten werking stellend. De leden van de PvdA-fractie hadden
er behoefte aan te reageren op deze zienswijze van de regering. Aller–
eerst merkten zij op met het contractenmodel te beogen de rechten en
plichten van zowel de uitkeringsgerechtigde als de gemeente, zo nodig
voor een periode van enkele jaren, zo ondubbelzinnig mogelijk vast te
leggen. leder weet dan waar men aan toe is, wat de eigen verplichtingen
zijn en welke de daarbij behorende rechten. Nauwkeurig maatwerk wordt
daarmee mogelijk, ten aanzien van te volgen scholing, werkervaring die
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moet worden opgedaan, vrijlating van inkomsten, hercontrole en de
frequentie ervan, het inleveren van inkomstenbriefjes, etc.

Een dergelijk contract kan, door de helderheid die het biedt, ook de
rust brengen die wenselijk is voor het geleidelijk opbouwen van een reëel
perspectief om planmatig op korte of langere termijn (weer) actief te
worden op de arbeidsmarkt.

Een dergelijk contract, zo stelden de leden van de Partij van de Arbeid
zou een bij Algemene Bijstandswet geregelde mogelijkheid moeten zijn.
Het alternatief is de set van gedetailleerde en umforme regels die nu is
voorgeschreven met betrekking tot de bijstandsverlening. Dat alternatief
is aan de orde wanneer gemeente of cliënt of beiden geen contract
wensen aan te gaan. De gedachte dat het niet aangaan van een contract
tot sancties zou moeten leiden, past niet in dit beeld, aldus de leden van
de PvdA-fractie.

Als betrokkene weigert een contract te ondertekenen is de wet in volle
breedte en omvang van toepassing. Betrokkene is verantwoordelijk voor
het eigen handelen. Het contractenmodel is, zoals reeds naar voren
gebracht, een hulpmiddel om uitkeringsgerechtigden op basis van
omschreven en overeengekomen rechten en plichten te begeleiden naar
de arbeidsmarkt, aldus de leden behorende tot de fractie van de Partij
van de Arbeid.

De leden van de PvdA-fractie waren benieuwd of de overweging van
de regering om ook een verplichting tot samenwerking met de gemeente
op te nemen voor de arbeidsvoorzieningsorganisatie al tot besluitvorming
heeft geleid?

De centrale lijn in dit herinrichtingsvoorstel is naar het oordeel van de
leden van de GPV-fractie de grotere nadruk die komt te liggen op de
activering van de bijstandsgerechtigde richting arbeidsmarkt. De samen–
werking met het RBA is daarvoor essentieel. Van de zijde van de
gemeenten wordt die samenwerking nu dwingend opgelegd, maar beide
partners zijn nodig voor een geslaagde samenwerking. In de memorie
van antwoord viel te lezen dat overwogen wordt ook de Wet op de
arbeidsvoorziening te wijzigen en daarin ook voor het RBA de samenwer–
kingsverplichting op te nemen. Deze leden zouden dat zeer toejuichen en
een dergelijke wetswijziging verwelkomen. Is terzake reeds een beslissing
gevallen?

Gelet op de regionaliserïng van het bestuur bleek de regering niet
afkerig van het doen uitvoeren van enkele experimenten met een meer
regionale opzet van de uitvoering van de ABW. Is over de concrete
vormgeving van dergelijke projecten al nagedacht? Zo ja, hoe stelt men
zich dat voor?

Van belang voor een goede reactiverende werking van de bijstandswet
is de samenwerking met het RBA. Het kan toch niet zo zijn dat een RBA
zich inspant voor arbeidsmarkttoeleiding, de bijstandsgerechtigde passief
blijft en de gemeente alle signalen van het RBA negeert en gewoon
doorgaat met het verstrekken van een uitkering zonder nadere
voorwaarden te stellen?

Is een deel van de scheefgroei in de sociale zekerheid niet toe te
schrijven aan het feit dat nooit negatieve correcties plaats vonden ten
aanzien van ten onrechte toegekende uitkeringen? Zou het niet denkbaar
zijn het RBA een signaalfunctie te geven of een beroepsmogelijkheid
indien een gemeente een bijstandsgerechtigde een uitkering blijft
verstrekken, terwijl er sprake is van onvoldoende inspanning zich voor de
arbeidsmarkt gereed te houden?
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4.4.2. Verplichtingen van gehuwde en alleenstaande ouders

Belangrijk element van het wetsvoorstel is het «samenvoegen» van de
RWW en de ABW, zo constateerden de leden van de Groenünks-fractie.
De RWW zal opgaan in de ABW, maar misschien is het beter het
omgekeerde te stellen, namelijk dat de ABW op zal gaan in de RWW.
Feitelijk is dit namelijk het geval, waar de voorwaarden met betrekking tot
het aanvaarden van passend werk ook zullen kunnen worden opgelegd
aan personen die thans een ABW-uitkering ontvangen, met name
bijstandsmoeders.

Hoewel de leden van de Groen Links-fractie op zichzelf tot op zekere
hoogte begrip konden opbrengen voor het standpunt van de regering dat
deelname aan betaalde arbeid ook voor bijstandsmoeders uit een
oogpunt van emancipatie wenselijk zou kunnen zijn, meenden deze leden
dat dit emancipatiestreven nu toch te ver is doorgeschoten in de richting
van het opleggen van plichten en dat te weinig rekening wordt gehouden
met de siutuatie op de arbeidsmarkt, de achterstandspositie waarin veel
bijstandsmoeders verkeren en de problemen op het gebied van kinder–
opvang.

In dit verband waren de leden van de fractie van GroenLinks benieuwd
naar de uitbreiding van de beleidsmogelijkheden om op lokaal niveau
positieve stimulansen toe te kennen. Daarvan is sprake op pagina 82 van
de memorie van antwoord. Deze leden nodigden de regering uit
concreter aan te geven welke instrumenten de gemeenten zullen krijgen
om positieve stimulansen toe te kennen aan bijstandsvrouwen. Tevens
ware aan te geven op welke wijze de financiering van dergelijke beleids–
instrumenten zal plaatsvinden.

De leden van de GPV-fractie stemden in met het principe dat beide
partners in een bijstandsgezin zich beschikbaar dienen te houden voor de
arbeidsmarkt. Maar met dit principe dient toch ook met wijsheid te
worden omgegaan? Daarom kan het toch verstandig beleid zijn indien
een gemeente, gelet op de situatie op de arbeidsmarkt en gelet op het
tekort aan plaatsen voor opleiding/scholing e.d. haar inspanningen
primair richt op die partner die de meeste arbeidsmarktkansen heeft? Dat
is toch alleen maar een kwestie van efficiënt omgaan met schaarse
middelen?

4.5. Uitvoering

De leden van de fractie van D66 begrepen dat de regering het al dan
niet invoeren van een klachtenregeling een gemeentelijke verantwoorde–
lijkheid acht en dit niet verplicht wil voorschrijven (MvA, blz.92). In het
voorlopig verslag hadden deze leden aangegeven dat bij de uitvoerings–
organen van de werknemersverzekeringen en de SVR wel degelijk sprake
is van het bestaan van klachtenprocedures. Betrokkenen kunnen bij de
desbetreffende uitvoeringsinstantie een klacht indienen en vervolgens
ook bij de toezichthoudende instantie, de SVR.

Is er enig inzicht te geven in het aantal gemeenten dat vastomlijnde
procedures met betrekking tot de behandeling van klachten kent?
Kennen de de vier grote steden (Amsterdam, Utrecht, Den Haag en
Rotterdam) dergelijke klachtenprocedures?

Is het niet zo dat klachtenprocedures juist verlichtend kunnen werken
op het aantal juridische procedures met betrekking tot ABW-zaken?
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4.6. Financiering

De leden van de PvdA-fractie wilden nog graag ingaan op de eventuele
wijziging van de financiële verhouding tussen rijk en gemeente terzake
van de bijstandskosten, de zogenaamde 90/10-discussie. Zij hadden
begrepen dat daarover overleg plaatsvindt tussen het departement en de
VNG en vroegen naar de resultaten van dat overleg.

Zij hadden overigens de indruk dat in die discussie uitsluitend wordt
gesproken over de totale kosten en de totale vergoeding: 90 of 80% van
de totale kosten. Is, zo vroegen zij, overwogen de vergoeding te variëren?
Bijvoorbeeld per deciel, zodanig dat voor de eerste tientallen procenten
een hogere rijksvergoeding wordt gegeven (bijvoorbeeld 95 of 100%) en
voor de volgende tientallen procenten een afnemende vergoeding
(bijvoorbeeld een vergoeding van 50% voor de laatste 10% van de
bijstandscliënten, waarbij de cijfers van het jaar t-1 de basis zijn voor de
vergoeding in het jaart)? Kan een dergelijk model waarin de marginale
rijksvergoeding voor gemeenten daalt, bijdragen aan een betere gemeen–
telijke kosten-baten-verhouding bij het terugdringen van oneigenlijk
gebruik en misbruik van bijstand?

De leden van de D66-fractie zagen met belangstelling de resultaten
van het in de memorie van antwoord (blz. 96) genoemde
evaluatie-onderzoek tegemoet met betrekking tot de effectiviteit van de
zogenaamde incentive-regeling. Zij wilden sterk benadrukken het van
belang te achten dat de Kamer over dit punt nog vóór het uitbrengen van
het eindverslag bij dit wetsvoorstel zal worden geïnformeerd en er duide–
lijkheid zal komen over de door de regering voorgestane oplossing van de
knelpunten ten aanzien van de momenteel gehanteerde correctiefac–
toren. Zij wilden daarbij nog eens verwijzen naar hun inbreng bij het
voorlopig verslag (blz. 51).

4.7. Rechtsbescherming

Over de beroepsprocedure wilden de leden van de CDA-fractie nog
opmerken, dat zij niet overtuigd zijn dat de voorgestelde wijze van
beroepsgang een verbetering oplevert voor de burger, die aangewezen is
op een bijstandsvoorziening.

Een bijstandswet die misbruik en oneigenlijk gebruik probeert terug te
dringen, moet helder zijn in rechten en plichten, zowel voor de
uitvoerders als voor de ontvangers.

Een beleidsplan per gemeente, vastgesteld door de gemeenteraad, kan
daarbij een zeer bruikbaar middel zijn, zo merkten de leden van de
CDA-fractie op.

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennis
genomen van de reactie van de regering (MvA, blz.100) op hun vraag
met betrekking tot de blijvende bevoegdheid van de voorzitter van
Gedeputeerde Staten om, als B&W geen of een ontoereikend voorschot
toekennen, onverwijlde bijstand toe te kennen. Deze leden vonden het
antwoord van de regering redelijk overtuigend maar bleven de gedeel–
telijke handhaving van het administratief beroep op Gedeputeerde Staten
als een soort «vreemde eend» in de administratieve rechtsbescherming
zien en daarmee wel degelijk als een afwijking van de Algemene wet
bestuursrecht. Zij hadden dan ook de vraag of zich dit verschijnsel ook
voordoet bij andere sociale (zekerheids)wetten of dat dit zich beperkt tot
deABW?
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5. Bijzondere aspecten

5.1. Gevolgen voor vrouwen

De regering somt op pagina 105 van de memorie van antwoord een
aantal maatregelen op ter bevordering van de participatie op de arbeids–
markt van vrouwen, te weten uitbreiding van kinderopvang, ouderschaps–
verlof, verlenging en flexibilisering van het bevallingsverlof. Kennelijk
gaat het hier om maatregelen die in het verleden al zijn getroffen, zo
namen de leden van de fractie van GroenLinks aan. In weerwil van deze
maatregelen kan echter niet geconstateerd worden dat de arbeidsmarkt–
positie van bijstandsvrouwen aanmerkelijk verbeterd is. Of zagen deze
leden dat verkeerd?

Er is dus blijkbaar ander sturend beleid nodig. Tot hun teleurstelling
hebben de leden van deze fractie geconstateerd dat hierover in de
memorie van antwoord niets concreets vermeld wordt. De regering uit
zich op pagina 105 e.v. in zeer «wollige» bewoordingen en geeft niet
duidelijk aan welke de rechten, plichten en verantwoordelijkheden zijn
van de op pagina 106 onderscheiden vijf categorieën bijstandsvrouwen,
de gemeenten en de RBA's. De vrees heeft daarom bij deze leden
postgevat dat de regering geen nadere stimulerende en faciliterende
maatregelen voor zal stellen. Is deze vrees gegrond?

Voorts meenden de leden van de fractie van GroenLinks dat het stimu–
leren van bijstandsvrouwen tot deelname aan de arbeidsmarkt teveel
uitgaat van een vertrouwen in de aanwezigheid van voldoende adequate
kinderopvang. In het recente verleden is van verschillende kanten
aandacht gevraagd voor het probleem dat kinderopvang niet overal in
voldoende mate voorhanden is en - wat erger is - niet in alle gevallen als
van voldoende kwaliteit kan worden aangemerkt. Onduidelijk is wat de
gevolgen zijn voor jonge kinderen die langdurig aan de zorg van derden
worden overgeleverd. De leden van de fractie van GroenLinks vreesden
dat in de toekomst bijstandvrouwen kunnen worden gedwongen tegen
hun wil en in strijd met hun eigen pedagogische opvattingen hun
kinderen uit te besteden. In hoeverre zal een bijstandsmoeder haar wens
nog gerespecteerd kunnen zien de opvoeding en verzorging van haar
kinderen zoveel mogelijk zelf gestalte te geven? Zij zagen hierop graag de
reactie van de regering.

De leden van de fractie van GroenLinks hadden met enige
ongerustheid kennisgenomen van de passages in de memorie van
antwoord ten aanzien van de toepassing van het begrip passende arbeid.
Te voorzien zal zijn dat van bijstandsvrouwen, die immers vaak al
langdung op een uitkermg zijn aangewezen, een zeer ruime opstelling zal
worden verlangd. Dit achtten deze leden in beginsel niet reëel. Mag
bijvoorbeeld van een bijstandsgerechtigde, die de zorg heeft voor een
onvolledig gezin, gevergd worden dat zij op min of meer ruime afstand
van haar woonplaats werk zoekt. Bij onverkorte toepassing van de
Richtlijn passende arbeid zou immers van een bijstandsmoeder op
termijn verwacht kunnen worden dat zij per dag een reis van maximaal
drie uur aflegt voor haar werk. Dit is niet reëel gezien de bijzondere
privé-belasting van deze groep, aldus de leden van deze fractie, die
meenden dat onverkorte toepassing van de richtlijn passende arbeid om
die reden voor bijstandsmoeders ongewenst zou zijn. Kan de regering
aangeven of zij bereid is het begrip passende arbeid ten aanzien van
bijstandsmoeders een andere invulling te geven? En wat is in dit verband
de strekking van de verdeling in vijf categorieën van de groep bijstand–
vrouwen, zoals de regering die op pagina 106 van de memorie van
antwoord heeft opgesomd?
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Bovendien rijst de vraag naar de wenselijkheid van een overgangsre–
geling. Kan op vrouwen die al jarenlang een bijstandsuitkering zonder
arbeidsverplichtingen ontvangen, van de ene op de andere dag de
Richtlijn passende arbeid worden toegepast? En gelden de voorafgaande
jaren dan als jaren van werkloosheid of kunnen deze uitkeringsgerech–
tigden zich aanvankelijk beperkt beschikbaar stellen?

Het was de leden van de Groen Links fractie opgevallen dat strengere
plichten aan bijstandsvrouwen worden opgelegd juist in een periode van
toenemende werkloosheid. Per maand komen er op dit moment 10000
werkzoekenden bij. Is het in dit licht reëel aan een groep tamelijk lastig
bemiddelbare uitkeringsgerechtigden arbeidsverplichtingen op te leggen,
terwijl er zelfs voor bijvoorbeeld alleenstaande jongeren onvoldoende
arbeid voorhanden is? Is het niet noodzakelijk om de thans voorgestelde
wijzigingen gepaard te laten gaan aan een substantieel en effectief
werkgelegenheidsbeleid? Waarom blijft de regering zich bijvoorbeeld
verzetten tegen een wettelijk recht op deeltijdarbeid, terwijl invoering van
een dergelijk recht aantoonbaar zou leiden tot aanzienlijk meer werkgele–
genheid? Is het opleggen van arbeidsverplichtingen aan bijstands–
vrouwen niet een uiting van onmacht een adequaat werkgelegenheids–
beleid voor die groep te voeren?

Vervolgens waren de leden van de fractie van GroenLinks van mening
dat ten aanzien van bijstandsvrouwen terughoudend omgegaan dient te
worden met het opleggen van negatieve sancties. Aangenomen moet
immers worden dat er bij de meeste bijstandsvrouwen geen sprake is van
onwil om zelf in hun bestaan te voorzien, maar van onvermogen. De
inspanning en tijd die gemoeid zijn met het alleenstaand ouderschap
worden door de regering enigszins onderschat, zo is de indruk van de
leden van deze fractie. Bovendien is het maar zeer de vraag of maatre–
gelen in de sanctiesfeer mensen inderdaad brengen tot het aanvaarden
van werk. Daarvoor is in de eerste plaats nodig dat er een reëel arbeids–
aanbod voorhanden is, wat thans steeds minder het geval is. In de
memorie van antwoord wordt aan dat probleem geen aandacht besteed.
De regering spreekt met groot gemak over deeltijdwerk, zonder op dat
terrein een stimulerend beleid te voeren. Bovendien is het probleem met
deeltijdwerk juist dat dat veelal in een flexibele arbeidsverhouding wordt
verricht en daardoor niet te combineren is met kinderopvangvoorzie–
ningen, of op ongebruikelijke, niet met schooltijden overeenkomende
tijdstippen wordt verricht.

Heeft de regering inzicht in de effectiviteit van het huidige beleid van
sanctietoepassing, in die zin dat het opleggen van een sanctie inderdaad
leidt tot het aanvaarden van werk (of scholing). Is niet meer scepsis
geboden waar het gaat om de effectiviteit van sancties?

ARTIKELSGEWIJZE OPMERKINGEN

Artikel 59

De leden van de GPV-fractie vroegen welke termijn er zou moeten zitten
tussen twee periodes van beroep op bijstand om een herhaald verzoek
om toepassing van de vermogensvrijlating niet lucratief te doen zijn.

Artikel 153

De leden van de GPV-fractie hadden er behoefte aan terug te komen
op het punt van de ruime delegatiemogelijkheden die het wetsvoorstel
nog kent. Van een zevental delegatiebepalingen zal alleen gebruik
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gemaakt worden als daartoe een noodzaak bestaat in een specifieke
situatie. Deze leden vroegen hoe deze zeven bepalingen zich verhouden
tot artikel 153 dat een zeer algemeen geformuleerde delegatiebepaling
kent. Naar het oordeel van deze leden zou óf artikel 153 dienen te
verdwijnen óf het genoemde zevental zou uit de wetstekst moeten
worden geschrapt. Opname van beide achtten deze leden onnodig en
ongewenst. Deelt de regering dit oordeel?

De voorzitter van de commissie,
Doelman-Pel

De griffier van de commissie,
Jooren
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